
سرپرسـت وزارت جهـاد کشـاورزی در
دیـدار بـا فعـالین بخـش خصوصـی
مطـرح کـرد:در کشـاورزی موضـوع
بـازار ،تقاضـا و اقتصـاد بایـد

خیلی پررنگ تر باشد

عباس کشاورز بحث اقتصاد در وزارت جهاد کشاورزی را برجسته دانست و
گفت: متاسفانه در ساختار فعلی وزارتخانه افراد و متخصصان اقتصادی

نقشی ندارند

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی سرپرست وزارت جهاد
کشاورزی در نشست با فعالان اقتصادی در کمیسیون کشاورزی و صنایع
وابسته اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه بازارهای صادراتی
ما روز به روز محدودتر میشود، اظهار داشت: بازارهای ما هر روز
خلاصه شده و هم اکنون، تقریبا اروپا را از دست داده ایم و عمده

صادرات کشور به عراق، افغانستان و آذربایجان انجام میشود.

کشاورز ادامه داد: عراق نیز به تازگی بازار خود را به روی محصولات
کشاورزی ایران بسته است و ما در رفع این مشکل با وزارت خارجه
ایران صحبت کردهایم؛ تداوم این شرایط منجر میشود که تولید ما

بازار نداشته باشد.
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کشاورز اظهار داشت: صادرات میتواند به تولید نظم دهد و در صورتی
که صادرات مستقیمی داشته باشیم تولید نیز به شکل مناسبتری انجام
خواهد شد به طوری که در صورتی که بتوانیم محصولات کشاورزی را به
طور منظم در اوزان و زمان مشخص صادر کنیم و با دیگر کشورها
قرارداد داشته باشیم میتوانیم برای تولید نیز برنامهریزی بهتری

انجام دهیم.

وی با اشاره به اینکه چقدر قبول داریم صادرات را با اتفاقات
داخلی تفکیک کنیم، گفت: صادرات مبنای توسعه بوده و جریانی برای
انتقال تکنولوژی به شمار میرود؛ یعنی کانالی است که در آن با

فضاهای جدید کشاورزی آشنا می شویم؛

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه
موافق هستم که موانع صادرات را بررسی و رفع کنیم، افزود: در این

زمینه باید
به چند نکته توجه کنیم. اول اینکه چه کالایی را از چه مناطقی و با

چه حجم
مصرف آبی باید صادر کنیم؛ مثلا آیا صادرات گوشت قرمز با شرایط آب

کشور باید
مورد حمایت قرار بگیرد؛ در حالی که تولید یک کیلوگرم گوشت قرمز

۱۵ تن آب
مصرف می کند.  

کشاورز با اشاره به اینکه تولید هر کیلوگرم گوجه فرنگی در
تابستان ۶ متر مکعب آب مصرف می کند، گفت: این عدد در پاییز به ۳
متر مکعب کاهش می یابد و به همین جهت ما تفاهم کردیم که از کشت

این محصول در پائیز حمایت کنیم.

وی تصریح کرد: بنابراین صادرات باید با توجه به شرایط موجود و
بحث آب جهت دار شود.  

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی  با اشاره به در
این وزارتخانه  یک آدم اقتصادی نیست و همه فکر می کنند که

کشاورزی چی ها
باید وزارت جهاد را اداره کنند، گفت: تولید یک امر بسیار جزئی

است و لازم
است که متخصصان اقتصادی کنار ما قرار بگیرد در غیر این صورت نمی

توانیم



رقابت کنیم و فقط با یکدیگر دعوا می کنیم.

کشاورز تصریح کرد: همه امور تصدی گری باید به بخش خصوصی واگذار
شود و حتی بخشی از امور حاکمیتی نیز با حفظ حاکمیت به اعتقاد
بنده قابلیت انتقال دارد. دنیا کشاورزی را با بزرگ شدن دولت پیش
نبرده و دولت باید در این حوزه مختصر شود. مسئولیت ها را باید به
فعالان بخش خصوصی بدهیم و آنها نیز باید مسئولیت پذیر و پاسخگو

باشند.

وی با بیان اینکه میزان کود مصرفی کشور حدود
۲.۷ میلیون تن است، ادامه داد: تنها حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تن از

این میزان
وارد میشود که با توجه به شرایط ایجاد شده این مقدار نیز به

تدریج داخلی
خواهد شد.

این مقام مسئول با اشاره به اینکه اگر
بتوانیم قیمت محصولات را روانتر و آزادتر کنیم، می توانیم یارانه

را حذف
کنیم، گفت: تا زمانی که کالایی یارانه ای است دولت باید در بازار

آن حضور
داشته باشد و این مسئله خارج از اختیار ما است.  

کشاورز با اشاره به اینکه  دلمان می خواهد
ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف شود، گفت: این امر بسیار به نفع بخش است چرا

که مسائل
شفاف میشود اما به عنوان یک عضو دولت نمی توانم این را مد نظر

قرار ندهم
که با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از نهاده ای مثل ذرت، قیمت مرغ به

حدود ۲۸ تا ۳۰
هزار تومان افزایش می یابد.

وی گفت: آیا ما توانستیم در بحث بنزین این
مسئله را کنترل کنیم؛ در حالی که مصرف کنندگان بنزین از مرغ کمتر

هستند،
مردم الان نمی توانند گوشت قرمز مصرف کنند و بیشتر از مرغ استفاده

می کنند.
آیا ما باید مرغ را هم از آنان بگیریم. بنابراین نمی توانیم فقط



به فکر
تولید کننده باشیم و باید مراقب مصرف کننده هم باشیم چون اگر

تقاضا نباشد
تولید هم سرکوب میشود.

ارز ۴۲۰۰ تومانی از واردات شکر حذف میشود

کشاورز با بیان اینکه سال گذشته تلاش کردیم هر چه می توانیم
واردات کالاهای نهایی را با ارز نیمایی انجام دهیم، گفت: کالاهایی
مانند چای، گوشت قرمز، کره و حبوبات شامل این طرح شده اند واین
پیشنهاد درباره شکر و برنج هم به دولت داده ایم. فکر می کنم
درباره شکر این امر پذیرفته شود؛ اما درباره برنج باید با وزارت

صمت رایزنی هایی انجام دهیم.

وی با اشاره به اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
از برخی کالاها مانند چای و گوشت قرمز منجر به پائین آمدن قیمت

آنها در
بازار شد، افزود: درباره کالاهای واسطه به دلیل اینکه به قیمت

تمام شده
محصول نهایی گره خورده است نمی توانیم این کاررا به راحتی انجام

دهیم. مثلا
اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی را از واردات جو حذف کنیم قیمت آن به بالای

سه هزار
تومان می رسد. یا درباره گندم قیمت به ۳ هزار و ۵۰۰ تومان خواهد

رسید. آیا
می توانیم این کالاها را با قیمت مذکور بخریم؟ و آیا فکر می کنیم

که قیمت
نان و سایر فرآورده ها چقدر افزایش پیدا می کند.

کشاورز با بیان اینکه در مسابقه قیمت همه
بازنده هستند، گفت: بنابراین در بخش کشاورزی باید به گونه ای

حرکت کنیم که
این مسئله به حداقل برسد.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی  با بیان اینکه بازارهای صادراتی
محصولات کشاورزی کشور روز به روز محدود میشود، از احتمال حذف ارز

۴۲۰۰ تومانی شکر خبر داد.

وی به رابطه با تولیدکننده اشاره کرد و گفت: ما برنامههای خرید



توافقی و قیمت پایه را برای کشاورزان در نظر خواهیم گرفت. 

کشاورز همچنین گفت در دنیا بخش خصوصی در مسائل تولید دخالت داده
میشود و در مدیریت جدیدی که در وزارتخانه ایجاد شده به این مسأله
اهمیت ویژهای خواهیم داد و وی از بخش خصوصی خواست که پیشنهادات

خود را در این زمینه اعلام کنند.

سرپرست وزیر جهاد کشاورزی همچنین جوانگرایی و استفاده حداکثری از
ظرفیتهای زنان را از برنامههای وزارتخانه در مدیریت جدید عنوان

کرد. 

پیش از صحبت های سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، غلامحسین شافعی، رئیس
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: عباس کشاورز،
گزینه مناسبی برای وزارت جهاد کشاورزی است؛ چراکه اهلیت حرفهای
داشته و بسیاری از مشکلات ما در دستگاههای مختلف این است که کسانی

مسئولیت می پذیرند که حرفه ای نیستند.

وی با اشاره به ریسک و خطرپذیری بالای
پذیرفتن این مسئولیت، گفت: عهده دار شدن سمت وزیر جهاد کشاورزی

در شرایط
فعلی، جسارت بالایی می خواهد و ما امیدواریم که همه اطرافیان به

گزینه
پیشنهادی وزارت جهاد کمک کنند تا او بتواند این مسیر را به خوبی

طی کند.

شافعی با اشاره به رشد اقتصادی در ۱.۵سال
گذشته اضافه کرد: اگر بخش کشاورزی نبود، این عدد، رقم بسیار کمی

می شد و در
واقع می توانیم بگوییم که کشاورزی نجات دهنده بخش اقتصادی کشور

بوده  و به
همین جهت، باید از مسئولین و تولید کنندگان بخش کشاورزی تشکر

کرد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه
مرتب مباحثی مطرح میشود مبنی بر اینکه برای حمایت از تولید داخل،

باید
درِ واردات را ببندیم، گفت: اما برای هدف اصلی که همان توسعه

اقتصادی کشور
است، برنامه جدی نداریم. اگر مبحث بسته شدن واردات به این معنا



است که
تولید با هر قیمت و کیفیتی انجام شود به درد توسعه اقتصادی نمی

خورد؛ پس
وقتی که تولیدی را شروع می کنیم، باید در ابتدا واردات را کنترل

کنیم تا
تولید به بلوغ برسد؛ اما زمانی که بلوغ اتفاق افتاد این تولید

باید بتواند
خود را با دیگران بسنجد اگرنه در همان سن باقی می ماند و رشد نمی

کند.

شافعی با اشاره به اینکه الگوهای توسعه اقتصادی را باید همواره
مد نظر داشته باشیم، گفت: ما باید خودمان را با شرایط تطبیق

دهیم.

وی اضافه کرد: وقتی که یک کاری را تازه آغاز
می کنیم، باید این کار مورد حمایت قرار بگیرد اما زمانی که به

بلوغ می رسد
باید بتواند خود را اداره کند.

شافعی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره
به محدودیت های صادرات اشاره کرد: سوگلی صادرات به اوراسیا،

ناوگان حمل و
نقل و سردخانه مناسب است؛ اما در حال حاضر این بسترها کجا هستند.

وی با اشاره به محدودیت های حوزه حمل و نقل
ادامه داد: به عنوان مثال اگر ازبکستان تصمیم بگیرد ترانزیت پنبه

را از
ایران قطع کند، حمل و نقل ریلی ایران با این کشور قطع میشود.

در ابتدای این جلسه علی شریعتی مقدم رئیس کمیسیون کشاورزی و
صنایع وابسته اتاق بازگانی ایران از مزیت اتاق در کمک به صادرات
غیر نفتی گفت :در صورت اینکه تصمیم سازی نیز به نقش مشورتی اتاق
افزوده شود نه تنها توسعه صادرات خواهیم داشت بلکه انتظار جهش
صادراتی خواهیم داشت. وی افزود: امروز که چاههای نفت ثمری برای
صادرات ما ندارند این گله را داریم که اگر در ۴۰ سال گذشته به
صادرات غیرنفتی اهمیت داده می شد، مشکلات امروز را نداشتیم .
کشورهای توسعه یافته از طریق صادرات غیرنفتی و گردشگری ارزآوری
زیادی دارند و این ارزآوری چند ده برابر ارزآوری حاصل از صادرات



نفت است.

شریعتی مقدم در خصوص اقتصاد مقاومتی گفت : متاسفانه در این مسئله
به عمل نزدیک نشدیم و صادرکننده در مشکلات ارزی به حاشیه می رود و
بخش هایی که سودی برای کشور ندارند و نه ارزی بر می گردانند ،
سود می برند . انتظار این است که در این قضیه کمک شود تا صادرات

از بین نرود .

در این جلسه که با حضور فعالین بخش کشاورزی و صنایع غذایی
برگزارشد رئوسای انجمن ها و اتاق ها نسبت به مشکلات بخش خود

پرداختند.

محسن احتشام رئیس شورای ملی زعفران در این نشست از نابسامانی
وضعیت محصول استراتژیک زعفران گفت و تعداد زیادی از تیترهای
روزنامه ها ، خبرگزاری ها و سایر رسانه ها را که از وضعیت نه
چندان مطلوب زعفران خبر می دادند را برای حضار خواند. بیاید با
یک برنامه ریزی وطرح ریزی استراتژیک و با بازاریابی و بازارسازی
به این وضعیت خاتمه دهیم . پیشنهاد دارم کمیته ای متشکل از بخش
خصوصی و تشکل ها تشکیل دهیم که راهبرد راتععین کنیم ، ما طرح
جامع تولید و صادرات زعفران را به وزارت صمت دادیم و انتظار

داریم این طرح تصویب شود

احتشام همچنین از طرح تعاون روستایی مبنی بر خرید توافقی زعفران
از کشاورزان حمایت کرد و گفت: تعاون روستایی مازاد سال قبل را
خریداری میکند و باعث می شود عاقبت ناخوشایندی برای کشاورزان

نباشد.


